
 دیوارنگاره ای برای جشنواره
 فیلم فجر 

عصر جمعــه خبر رونمایــی از جدیدتریــن دیوارنگاره 
میدان ولیعصر)عج( همزمان بــا برگزاری چهل ویکمین 
جشــنواره فیلم فجر و با عنوان »سینما؛ کلید پیشرفت« 

منتشر شد.

۱۰ کشور در »فیلم فجر ۴۱«
۱۱ فیلم از کشــورهای بلژیک، لوکزامبــورگ، اندونزی، 
فرانسه، ژاپن، رومانی، آرژانتین، ســوریه، عراق و ایران به 
بخش جشنواره جشــنواره های »فیلم فجر ۴۱« راه پیدا 

کردند.
اسامی فیلم های حاضر در این بخش به شرح ذیل است:

 »شورشــی« به کارگردانی عادل العربــی و بلال فلاح از 
بلژیک-لوکزامبورگ

 »قبل، اکنــون و بعد« بــه کارگردانی کامیــلا اندینی از 
اندونزی

 »برای کشور« به کارگردانی مرشید حامی از فرانسه
 »زندگی عاشقانه« به کارگردانی کوجی فوکادا از ژاپن

 »ر. م.ن« به کارگردانی کریستیان مونجیو از رومانی
 »سنت عمر« به کارگردانی آلیس دیوپ از فرانسه

 »توری و لوکیتا« بــه کارگردانی ژان پیــر داردن- لوک 
داردن از بلژیک

 »دفاع شخصی« به کارگردانی آندره یا براگا از آرژانتین
 »بی سرزمین« به کارگردانی تورج اصلانی از سوریه-عراق

 »شهر خاموش« به کارگردانی احمد بهرامی از ایران
 »زندگی و زندگی« به کارگردانی علی قوی تن از ایران

روزهای پنجشنبه و جمعه هفته پیش که دومین و سومین روز از چهل و یکمین 
جشــنواره فیلم فجر بود، در پردیس ســینمایی ملت که مختص نمایندگان 
رسانه هاست، 3فیلم در هر روز به نمایش درآمد. به روال معمول جشنواره در ادوار 
گذشته، بعد از نمایش هر فیلم باید نشست پرسش و پاسخ آن با حضور عوامل 

اصلی اش برگزار شود، اما امسال به واسطه همه بحث هایی که درباره جشنواره فجر 
وجود داشت، نشست های پرسش و پاسخ حواشی ای داشت و به طور نمونه  بخش 
عمده نشست فیلم »جنگل پرتقال« تنها با حضور تهیه کننده آن برپا شد. امسال 
همه، حتی مجتبی امینی در مقام دبیر جشنواره، اذعان دارند که شرایط برگزاری 

جشنواره متفاوت از سال های قبل است. به هر حال، برخی ها به جشنواره آری 
گفتند و برخی دیگر نه. اگر می خواهید از آنچه در نشست های این 6فیلم گفته شده 
مطلع شوید، ما چکیده مهم ترین سخنان حاضران در این نشست ها را برایتان 

گرد آورده ایم.

روایت یک جشنواره شلوغ
مروری بر آنچه در نشست های روز های دوم و سوم جشنواره گفته شد 

یک شخصیت بی صدا
نگاهی به مستند »کوهستان بی صدا«

یکی از 6فیلم مستندی که قرار اســت در جشنواره فجر به 
نمایش دربیاید، مستند »کوهســتان بی صدا« است، قصه 
پیرمرد ناشنوایی به نام حجت که سال هاست در منطقه ای 
کوهستانی در حوالی الشتر لرستان زندگی می کند. زندگی 
متفاوت او و روش های متفاوتی که برای ارتباط برقرار کردن 
با محیط اطرافش انتخاب کرده، این سوژه را خاص و دیدنی 
کرده اســت. محل زندگی او، یک تک خانه است که در آن 
به صورت تنها زندگــی می کند؛ البتــه او زن و فرزند دارد، 
پسرانش ازدواج کرده و دخترش هم دانشجو است اما این زن 
و فرزندان، به دلیل مسائلی چون بهداشت، مسافت، آموزش 

و... سال هاست که در شهر زندگی می کنند.
صدا، یکی از ارکان مهم در سینما و زندگی همه انسان هاست 
اما گاهی اوقات، ســاخت فیلم از یک شخصیت بی صدا نیز 

می تواند سوژه ای جذاب باشد!
فرود عوض پور در گفت وگویی که پیش تر در زمان برگزاری 
جشنواره سینما حقیقت داشت، درباره این مستند توضیح 
داده است: »پاییز ســال98 تصویربرداری این مستند را در 
لرستان، حوالی خرم آباد و الشتر آغاز کرده، اما شیوع ویروس 
کرونا، محدودیت های رفت وآمد و شــرایط دشوار اقلیمی، 
باعث شده تا روند تولید این فیلم سخت پیش برود.« او نیاز 
به ۴فصل تصویربرداری و همراهی با شخصیت اصلی فیلم 
داشته و به دلیل آنکه در زمستان سال اول تصویربرداری، برف 
نباریده و نتوانسته تصویری ضبط کند، ضبط این بخش را به 
زمستان سال بعد موکول کرده است.  به گفته این کارگردان، 
کوهســتان بی صدا دارای موضوعی اجتماعی اســت؛ البته 
مستند پرتره هم هســت اما به دلیل موضوعاتی که مطرح 
می کند و قصه ای که به آن می پردازد، قسمت اجتماعی بودن 

آن، برجسته است.
این مستند در شانزدهمین جشنواره ســینما حقیقت نیز 

حضور داشته و توانســته جایزه بهترین موسیقی 
متن با آهنگسازی احسان عبدی پور را دریافت کند.
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خبرمستند فجر

رئیس ســازمان ســینمایی با حضور در سینمای 
رسانه جشنواره فجر به برخی حاشیه های این روزها 

پاسخ داد.
به گزارش همشــهری، محمد خزاعــی همزمان با 
نمایش فیلم انیمیشــن »بچه زرنــگ« به پردیس 
سینمایی ملت آمد و پس از تماشای دقایقی از این 
انیمیشــن در جمع خبرنگاران حاضر و پاسخگوی 

سؤالات آنها شد.
او درباره بخش بین الملل جشنواره که هنوز شروع 
نشده است، گفت: در این دوره دستاوردهای خوبی 
در بخــش بین الملــل داریم و یکــی از دلایلی که 

اطلاعات مربوط به این بخش اعلام نشده، به خاطر 
فضایی است که در داخل و خارج از کشور غالب شده 
و این احتیاط را می طلبید که با توجه به مهمان هایی 
که داریم، به شیوه دیگر اطلاع رسانی کنیم. با ورود 
مهمان هایی که در بخش داوری و بازار به جشنواره 
خواهند آمد، می بینید که امســال نسبت به بعضی 
دوره های گذشــته بخش بین المللی باشکوه تری 

برگزار خواهد شد.
وی در پاسخ به اینکه چه کسانی مهمان جشنواره در 
بخش بین الملل خواهند بود، بیان کرد: در بدو ورود 

آنها، اسامی به طور کامل معرفی خواهد شد.

چرا بخش بین الملل هنوز شروع نشده؟
پاسخ رئیس سازمان سینمایی به برخی حواشی جشنواره

تلنگر اجتماعی، نه بررسی قانونی 
در دومین روز جشنواره، پردیس ملت در نخستین سانس خود 
میزبان فیلم »آه سرد« بود که به اعتقاد رسانه ها فیلمی جاده ای، 
کم دیالوگ و با موضوع قتل ناموســی بود. در نشست پرسش و 
پاســخ این فیلم، تنها کارگردان، تهیه کننده و یکی از بازیگران 
اصلی حضور داشتند. ناهید عزیزی، کارگردان در ابتدای نشست 
گفت: » مهم ترین بهانه من برای شرکت در جشنواره رساندن این 

مولود به سرمنزل مقصود بود.«  
رضا محقــق، تهیه کننده فیلم هــم گفت: »ما 
که خیلی خوب هســتیم و امیدوارم شــما هم 
خوب باشید.« در ادامه  عزیزی درباره موضوع 
فیلمش گفت: »من معتقدم نگاه به حقوق زنان 
در این ســرزمین در حال تغییر است و هر روز 
امیدوارتر می شــویم. مهم ترین موضوعی هم 
که در این فیلم دســتمایه قرار گرفته قتل های 

ناموسی و خانوادگی است که ســعی کردم با نگاهی تازه آن را روایت کنم. البته قتل های ناموسی 
ریشه در خانواده و جامعه با هم دارد و قصد نداشتم به بخش قانونی این مسئله بپردازم. به نظرم در 
سینمای اجتماعی بیشتر می توان به یکسری مسائل و مشکلات تلنگر زد اما من صلاحیت بررسی 

قانونی را ندارم.«
 رضا محقق در بخشی دیگر از این نشست در پاســخ به اینکه آیا این فیلم در گیشه موفق می شود، 
گفت: »من هیچ وقت ناامید نیستم. سعی کردیم فیلمی شــرافتمندانه ابتدا برای سینما بسازیم و 
رسالت فیلم را هم مدنظر داشتیم؛ به همین دلیل فکر می کنم اگر مخاطب حوصله به خرج دهد نکات 
تازه ای پیدا می کند.« وی در ادامه افزود: »این سینمایی که دنبال می کنیم از جنسی است که باید 
در آن عشق داشته باشیم و بیزینس در آن نیست؛ پس باید از همه  چیز خودت برای آن بگذری. نگاه 
من این است که تا آخر عمر در این مسیر فیلمسازی کار کنم؛ چون جوان های زیادی در این کشور 
به دنبال ساخت فیلم هستند. من زلفم را به خدا گره زده ام...« حرف های محقق با بغض او ناتمام ماند.

یکدیگر را قضاوت نکنیم
سانس دوم پردیس ملت به نمایش »جنگل پرتقال« اختصاص داشت. 
نشست پرسش و پاســخ این فیلم در ابتدا تنها با حضور تهیه کننده، 
رسول صدرعاملی آغاز شــد و در حالی که تصور می شد کارگردان به 
شرکت در جلسه تمایلی نداشته، آرمان خوانساریان به اواخر نشست 
رسید.  صدرعاملی گفت: »با وجود کسالت، برای احترام به این جلسه 
آمدم، ولی کارگردان دوست نداشــت حضور داشته باشد. هیچ عیبی 
هم ندارد. او فیلمساز خوبی است. به هرحال وقتی سازمان سینمایی 
تلاش می کند که تعداد سینماگران جوان زیاد باشد باید آنها را درک 
کند؛ هرچند فهم آنها شاید سخت باشد؛ چون حال شان خوب نیست.« 
او درباره غیبت بازیگران فیلم در نشست گفت: »از میرسعید مولویان 

خبری ندارم، ولی خانم سارا بهرامی شهرستان است.« 

صدرعاملی در بخش دیگری از سخنانش 
درباره حقوق زنان که در فیلم به آن اشاره 
شــده، گفت: »نباید همدیگر را قضاوت 
کنیم. ذهــن خود را محترم بشــماریم 
و اســیر جو نشــویم. وقتی یادداشتی 
درباره زن، زندگی، آزادی می نویســیم، 
حواســمان به خودمــان باشــد؛ چون 
همه چیز اول از اصلاح خودمان شــروع 

می شود.«   صدرعاملی در بخشی دیگر از سخنانش گفت: »کسی که 
بخواهد تحریم کند، مردم هستند؛ نه من و فیلمساز. سازمان سینمایی 
باید فرصت فیلمســازی را فراهم کند.« در انتهای این نشست، آرمان 
خوانساریان با صدایی گرفته و مریض احوال به جلسه آمد و گفت: »من 

از بیمارستان و فقط به احترام جمع حاضر آمدم.«

آخرین فیلم  روز دوم جشنواره، »یادگار 
جنوب« دومین ساخته پدرام پورامیری 
و حسین دوماری بود. در این نشست، 
فقط تهیه کننــده و 2کارگردان حضور 
داشتند. حســین دوماری صحبت های خود را اینطور شروع کرد: »این 
جمعیت را که می بینم، یاد سالیان گذشته می افتم و می گویم کاش آن 
حال و هوا و جمعیت سالیان گذشته بود؛ هرچه این گستره بزرگ تر باشد، 
برای فیلمساز جذاب تر است.« رشــوند هم گفت: »یک جا ماندن خوب 
رسیده و دنبال استانداردی در محتوا و اجراســت؛ چون حالا سریال ها نیست؛ بخشــی از حرف فیلم هم همین اســت. مخاطب ما هم به بلوغ 

و فیلم های روز در دسترس است. در این 2روزه متوجه 
شدیم که مردم فیلم را دوســت داشتند. این را هم باید 
بگویم با توجه به رزومه  2فیلمساز می دانستم کار خوبی 
می شــود. البته در بخش اجرایی نگرانی هایی داشتم، 
ولی الان از فیلم رضایت دارم.« دوماری درباره انتخاب 
بازیگران فیلم گفت: »وحید رهبانی جدی ترین گزینه 
برای ایفای نقش اصلی مرد فیلم بود؛ چون وحید را خیلی 
خوب می شــناختیم و روحیات هم را درک می کردیم. 
در انتخاب بازیگر، توانایی و متفاوت بودن او مهم است؛ 
چون اگر غیر از این باشد، شما به فیلمساز تجاری محض 
تبدیل می شوید. نقش صابر ابر را هیچ کس مثل خودش 
نمی توانست بازی کند. ما می خواســتیم این نقش در 

ذهن مخاطب ماندگار شــود و در عین حال شبیه هیچ 
کاراکتری نشــود؛ از این رو خواستیم گریمی را طراحی 
کنیم که کسی او را نشناسد. صابر ابر برای گریم سنگینی 
که داشت یک شــب به  مدت 2ساعت بیهوش شد، ولی 
قبول کرد که در سکانسی کوتاه بازی کند؛ ضمن اینکه 
در طراحی این گریم هیچ نگاهی هم به جوکر نداشتیم.« 
پورامیری گفــت: »می توانســتیم دروغ هایی در فیلم 
بگوییم تا ریتم بالا برود، اما نخواســتیم این کار را انجام 
دهیم. ما می خواستیم یک فیلم متفاوت بسازیم؛ فیلمی 
که یک قدم ما را جلو ببرد. پیش از ســاخت فیلم، هزار 
آزمون و خطا می کردیم تا چیزی را به دســت بیاوریم؛ 

چون هیچ رفرنسی وجود نداشت.«
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کات؛ بعد از ۴8سال
نخستین فیلم سومین روز جشنواره، در پردیس ملت »پرونده باز است« به 
کارگردانی کیومرث پوراحمد بود. طبیعی بود که پوراحمد با توجه به اعلام 

قبلی اش در نشست پرســش و پاسخ شرکت 
نکند. علی قائم مقامی، تهیه کننده فیلم، گفت: 
»دوست داشتم آقای پوراحمد هم امروز در این 
نشست باشد. با او تماس هم گرفتم، اما ترجیح 
داد نباشد. همه می دانند چرا آقای پوراحمد 
نیامده است. می توانستم بگویم کسالت داشت 
که نیامد، اما این حرف خوب نیست. من هم 
به ایشان گفتم بیاید، اما قبول نکرد و من هم 
اصرار نکردم.« این تهیه کننــده درباره فیلم 
گفت: »این قصه مربوط به سال ۱390است. 

اگر آقای پوراحمد بود، حتماً جواب می داد. این فیلم ترکیبی از واقعیت و ذهنیات پوراحمد است. باید بگویم 
کلیت همه قتل هایی که برای نوجوانان رخ می دهد به همین شــکل است، اما تنها 50درصد فیلم بر مبنای 
واقعیت بوده است.« تهیه کننده فیلم در پاسخ به اینکه آیا قوه قضاییه در این فیلم سرمایه گذاری کرده، جواب 
داد: »این فیلم در بخش خصوصی تهیه شده است. سرمایه آن متعلق به بنده است و هیچ سازمانی در تهیه 
آن دخیل نیست. تنها کاری که قوه قضاییه کرد این بود که امکاناتی در اختیار ما گذاشت؛ مثلا زندان، که ما 
توانستیم در آن فیلمبرداری کنیم.« این تهیه کننده درباره ارائه تصویر نادرست از شغل خبرنگاری در این 
فیلم گفت: »این فیلم درباره سال ۱390است. قطعاً شرایط رسانه ها در آن زمان مثل الان نبوده؛ چون در این 
۱۱سال همه  چیز عوض شده است. آقای پوراحمد رسانه ای نیست و اصلًا رسانه ها را دنبال نمی کند. او خیلی 
اهل فضای مجازی نیست.« همچنین، حمیدرضا یراقچیان، آهنگساز فیلم و از عوامل حاضر در این نشست 
نیز گفت: »این دومین تجربه  پس از »شب یلدا« بود که در کنار کیومرث پوراحمد بودم. این کارگردان به ما 
اعلام کرد که این فیلم بعد از ۴8 سال کار کردن، آخرین فیلمی است که می سازد. پیام هایی که فیلم داشت، 
بسیار جدی است. بخشیدن و بخشش از مهم ترین اصول انسانی اســت و ما پس از تماشای فیلم هم این را 

متوجه می شویم. کیومرث پوراحمد می گفت ساخت این فیلم رساندن این پیام است .«

مادر، انتظار و فرزند 
در سانس دوم سومین روز جشنواره، پردیس ملت میزبان »سرهنگ ثریا« ساخته لیلی عاج بود. در 
نشست رسانه ای این فیلم ژاله صامتی به عنوان بازیگر اصلی فیلم حضور نداشت و لیلی عاج، جلیل 
شعبانی، تهیه کننده، آرش قاســمی، صداگذار، بابک پناهی، طراح صحنه و بهزاد عبدی، آهنگساز 
فیلم که دبیر جشنواره موسیقی فجر امسال هم هست، حضور داشتند. لیلی عاج درباره شکل گیری 
متن این اثر گفت: »سال 99 از سوی مرکز هنرهای نمایشی دعوت به همکاری شدم که مربوط به 

سوژه ای درباره تاریخ معاصر بود. با توجه به اینکه بچه گیلانغرب هستم یادم می آید که در عملیات مرصاد پدربزرگم گم شد. همیشه 
فکر می کردم این خاطره را بنویسم و تبدیل به نمایشنامه کنم. در ادامه همانطور که درباره منافقین تحقیق می کردم، عکسی از مادرانی 
دیدم که کنار سیم خاردار ایستاده بودند؛ به همین دلیل چیزی درون من گفت قصه باید همین باشد. در تحقیقات به خانم ثریا عبداللهی 
رسیدم و با ایشان معاشرت کردم. خیلی از مادرانی را دیدم که فرزندانشان اسیر فرقه رجوی هستند و با آنها گفت وگو کردم و در نهایت 
این فیلم شکل گرفت. کلیدواژه های این فیلم مادر، انتظار و فرزند هستند که فرا مرزی و حتی به زعم خودم می توانند فراجهانی باشد.«
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